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Alespoň to tvrdí Tomáš Kment, pre-
zident Asociace společností provo-
zujících casina v České republice. 

»Většina Čechů kasino nikdy nenavštívila, 
a to včetně mnoha politiků, kteří bojují 
proti hazardu,« konstatuje. Takových pro-
vozoven je však podle Tomáše Kmenta 
v Česku jenom 60 a z toho pouze 25 velkých 
provozů z celkového počtu 478 povolených 
provozoven kasin. Zpravidla jsou umístěna 
při hranicích ČR, kde provozování kasin 
bývá spojeno s hotelovými a dalšími doplň-
kovými službami a kde je pro ně dostateč-
ná místní podpora a zahraniční klientela 
k nim má blízko.

Právě v příhraničí podle Asociace spo-
lečností provozujících casina téměř 99 % 
návštěvníků kasin tvoří cizinci, zejména 
Němci a Rakušané. Avšak i ve vnitrozemí 
stále v klientele kasin převažují hosti ze 
zahraničí, jejich podíl se pohybuje okolo 

65 %, a teprve zbývajících přibližně 35 % 
tvoří Češi.

KASINA A KVAZIKASINA
V kasinech by se v souladu se zákonem 
č. 202/1990 Sb., o loteriích a jiných podob-
ných hrách, měly hrát tzv. živé hry typu 
rulety, kostek, karetních her apod., kdy 
sázející hraje proti provozovateli kasina. 
Kasino musí být vybaveno monitorovacím 
zařízením, které obrazově a zvukově zazna-
menává a po 90 kalendářních dnů uchová-
vá celý průběh všech provozovaných her, 
dále pak práce přípravné (výdej žetonů) 
a závěrečné (uzavírání stolů, počítání že-
tonů a hotovosti). Skutečná kasina v pra-
vém slova jsou, jak poznamenává Tomáš 
Kment, »high-end« produktem  herního 
průmyslu a jsou zaměřena na poskytování 
služeb nejvyšší úrovně srovnatelné se služ-
bami pětihvězdičkových hotelů.

Současný platný zákon však nerozlišuje 
mezi hernou s povolením kasina a klasickým 
kamenným kasinem. Jestliže se za »kasino« 
prohlašuje herna provozující výhradně vý-
herní hrací přístroje (VHP) a video-loterijní 
terminály (VLT)  a reálně neumožňuje tzv. 

Kasina – mohou je brát radnice
více na milost než herny?
Románová či fi lmová představa kasina s kultivovaným 
prostředím uvnitř i venku, uhlazenými džentlmeny 
a elegantními ženami, zdvořilým personálem a férovou hrou 
pojímanou klienty spíše jako příjemná zábava a příležitost 
k dalším společenským kontaktům se v mnoha směrech kryje 
se skutečností, a to dokonce i na území Česka. 

Tomáš Kment: Za důležité považuji 
především se podívat na problematiku 
hazardního hraní bez emocí a snahy 
získat politické body.
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Řešení problému hazardu v Mikulově je velké místní téma

Mikulov je krásné historické 
město na úpatí Pálavy, přímo 
na hranicích s Rakouskem. 
Vede tudy nejen řada 
turistických tras, vinných 
a naučných stezek, ale také 
hlavní silniční tah z České 
republiky na Vídeň. 
Město v minulosti stálo před 
stejným problémem, který 

trápil a dosud trápí řadu jiných obcí. Herny, kasina, 
hrací automaty na místech, kde přinášely více pro-
blémů než užitku. Radnice se rozhodla problém řešit 
aktivním způsobem. Nezvolila kontroverzní cestu, 
kdy by obecně závaznou vyhláškou zakázala ve svém 
katastru provozovaní her a kasin. Raději hledala 
řešení, která by dokázalo skloubit zájmy obyvatel 
Mikulova se zájmy provozovatelů kasin. 
»Každý správný zastupitel by měl k otázce přistoupit 
velmi odpovědně. Není snadné zvolit líbivé gesto, 
zakázat provoz heren a kasin a teprve až pak začít 
řešit otázku, čím nahradíme výpadek v příjmech 
města. Ten je pro rozvoj Mikulova nezanedbatelný,« 
říká místostarostka města Ing. Marie Leskovjano-
vá. Věcný přístup k problému se ukázal jako velmi 
efektivní. Navázání konstruktivního dialogu s provo-

zovateli heren a kasin vedl k postupnému přesunu 
jejich provozoven na okraj města. Hlavní tah ke státní 
hranici je sice lemován hernami, bary, hotely 
a kasiny, ale samotné centrum historického Mikulova 
patří běžnému životu a turistům. I když i tam je ještě 
co zlepšovat. 
»Počet heren ve městě se snížil. I tak vidím rozdíl 
mezi kasiny na předměstí, které přinášejí peníze do 
městské pokladny, a herními automaty v hospodách 
v centru,« konstatovala Marie Leskovjanová v anketě 
regionálního tisku před loňskými říjnovými volbami 
do zastupitelstva. Voliči její přístup jistě zaregistro-
vali a už potřetí za sebou ji vyslali do zastupitelstva 
města.
Řešení problému hazardu v Mikulově je velké téma. 
Různé návrhy na jeho regulaci či omezení se loni na 
podzim objevily v předvolební kampani a v progra-
mech snad všech kandidátů do zastupitelstva. Není 
divu, roční příjem z provozoven heren a kasin pro 
mikulovskou radnici převyšuje třicet milionů korun, 
což jsou prostředky, které městu dávají velký prostor 
řešit problémy či záměry, na něž by jiným způsobem 
peníze těžko získávalo. Samozřejmě, peníze jdou i do 
rozvoje sportu a kultury ve městě, tedy do prevence 
sociálně-patologických jevů, na něž odpůrci hazardu 
často poukazují.

»To, že někdo utratí v herně celou výplatu, nevyřeší, 
když ji zavřeme. Pokud chce člověk sázet, má řadu 
dalších variant. Od sportky, sázkových kanceláří až 
po internet nabízející mimořádné možnosti. Herny 
jsou pouze jednou stránkou věci,« míní Marie 
Leskovjanová. Mikulovští radní navíc díky rozum-
ným vztahům s provozovateli heren a kasin vědí, 
že podstatná část hráčů přijíždí na území města ze 
zahraničí. Jinak řečeno, většina peněz, které skončí 
v rozpočtu města, nepochází ze sociálních dávek 
vyplácených lidem v nouzi. 
Stejně jako některá další města i obce sledují s opa-
trností debaty o nově připravované legislativě, která 
má defi novat nové podmínky pro fungování hazardu 
v České republice. 
Původní návrh úředníků Ministerstva fi nancí by pro 
obce, na jejichž katastru se herny a kasina nacházejí, 
znamenal ztrátu podstatné části jejich příjmů. Rychlé 
změny v přípravě loterijní legislativy řada radnic peč-
livě sleduje – ať už z těch či oněch důvodů. Návrhy 
nových pravidel pro provozovatele hazardu však sou-
visejí i s uvažovanými změnami v rozpočtovém určení 
daní. I změny v loterijní legislativě je proto rovněž 
z tohoto důvodu nutno přijímat promyšleně, aby se 
případná ukvapená rozhodnutí nedotkla fi nančních 
zájmů a dlouhodobých projektů měst a obcí.  
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živou hru, v očích řady místních politiků 
a nepoučené veřejnosti může i řádně fun-
gující kamenné kasino splývat s pro své 
okolí rizikovou hernou, kam se stahují lidé 
z okraje společnosti a často tam skutečně 
i promrhají dávky hmotné nouze nebo jiné 
příspěvky státu.

V NĚMECKU JSOU AKCIONÁŘI KASIN 
TAKÉ MĚSTA
Tomáš Kment se proto příliš nediví, že po-
hled na kasina je v Česku zkreslený a kromě 
obcí v příhraničí, které těmto provozov-
nám obvykle bývají nakloněny, je v součas-
né době u nás hazardní průmysl na pranýři 
jako celek. »Přitom ve světě, západní Ev-
ropu nevyjímaje, je kasino chápáno jako 
místo luxusní zábavy a jeho návštěva se 
považuje za společenskou událost. Oteví-
rání nových a rekonstruovaných provozů 
kasin se účastní zástupci státu i příslušné-
ho města. 

Nikdo se nebojí, že bude nařčen z ko-
rupce, půjde-li stříhat pásku při otevírání 
nového kasina. V každém městě je kasino 
většinou ozdobou a centrem vrcholné spo-
lečenské zábavy,« zdůrazňuje prezident 
Asociace společností provozujících casina 
v ČR. »Ostatně,« poznamenává dále Tomáš 
Kment, »v některých členských zemích EU, 
včetně sousedního Německa, se příslušné 
město ze zákona stává akcionářem kasina 

na svém území.« Město tak z pozice akci-
onáře dostává i možnost kontrolovat práci 
managementu kasina.

V Česku členové asociace ve vlastním zá-
jmu udržují velmi dobré a korektní vztahy 
s obcemi, na jejichž území působí. Kasina 
se už tradičně stávají sponzory řady aktivit 
v obcích, přispívají do obecních rozpočtů, 
podporují školy, sportovní kluby či kultur-
ní akce. »Chceme pracovat na odstranění 
předsudků nejen ze strany vedení obcí, 
ale také obyvatel měst. Neočekáváme od 
těchto našich aktivit žádné zázraky, ale po-
važujeme za důležité mít partnerský vztah, 
budovat důvěru a udržet konstruktivní 
komunikaci, která může umožnit překle-
nout případné snahy o drastická omezení 
našich činností. Zejména si chceme zajistit 
dlouhodobou a kvalitní spolupráci a jisto-

tu pro nás a naše zaměstnance, že budeme 
dále moci uskutečňovat svoji podnikatel-
skou činnost bez strachu, že zastupitelstvo 
změní vyhlášku, a ukončí tak naši činnost,« 
zdůrazňuje Tomáš Kment.

OBCE NEMAJÍ JEDNOTNÝ NÁZOR 
NA KASINA. NAŠTĚSTÍ? BOHUŽEL?
Dokonce i samotné Ministerstvo fi nan-
cí připouští, že přístup jednotlivých obcí 
k regulaci kasin je individuální a nelze jej 
generalizovat. Část obcí podle minister-
stva prostřednictvím obecně závazných 
vyhlášek preferuje časové omezení z hle-
diska doby provozu a další část obcí se při-
klání k částečné nebo úplné regulaci, tzv. 
nulové toleranci. 

»Lze konstatovat,« napsali nám z tisko-
vého oddělení resortu fi nancí, »že na kasi-
na z hlediska výše zmíněného požadavku 
na evidenci návštěvníků, zajištění zabez-
pečovacího a monitorovacího zařízení je 
z hlediska regulace pohlíženo určitou čás-
tí obcí shovívavěji, než je tomu v případě 
heren. Proto tyto obce obecně závaznou 
vyhláškou stanoví, že provozování loterií 
a jiných podobných her na daném území 
obce je možno pouze v provozovnách typu 
kasino (např. Havířov), anebo naopak pro-
vozování loterií a jiných podobných her 
v kasinu vůbec obecně závaznou vyhláškou 
neregulují (např. Ostrava).«

Z odpovědí Ministerstva financí na otázky Moderní obce

 ■ Je v české legislativě konkrétně defi nováno 
»kasino« a jestliže ano,  jak je vymezeno proti 
herně?
Zákon o loteriích zná tři druhy provozního režimu 
loterií a jiných podobných her, a to: zvláštní provozní 
režim, herna a kasino. Ustanovení § 17 odst. 9 
zákona o loteriích stanovuje, že hernou se rozumí 
místnost (soubor místností) určená zejména k pro-
vozování výherních hracích přístrojů. Ve všeobecné 
rovině, s odhlédnutím od dalších právních výkladů 
ve vztahu k jednotlivým druhům loterií a jiných po-
dobných her, lze vyvodit obecnou defi nici herny jako 
místnosti nebo soubor místností určených zejména 
k provozování loterií a jiných podobných her. Výraz 
»zejména« je vykládán tak, že herna je prostorem 
primárně sloužícím k provozování loterií a jiných 
podobných her, zákon však dovoluje v tomto herním 
prostoru nabízet i jiné služby (např. prodej lihovin). 
Z dikce ustanovení § 17 odst. 10 zákona o loteriích 
lze vyvodit charakteristiky zvláštního provozního 
režimu. 
Zákon o loteriích v žádném ze svých ustanovení 
neobsahuje výslovnou defi nici kasina. Ustanovení 
§ 2 písm. i) zákona o loteriích upravující tzv. živé hry 
provozované v režimu kasina stanovuje, že »sázkové 
hry provozované ve zvláště k tomu určených hernách 
(kasinech)…«, tj. naznačuje, že kasinem se rozumí 
druh herny se zvláštním určením, což lze ve své 
podstatě vyložit jako zpřísněný režim herny (místnost 
nebo soubor místností určených zejména k provo-
zování loterií a jiných podobných her) v důsledku 
uplatnění zákonných požadavků stanovených v části 
čtvrté – ustanovení § 32 a násl. zákona o loteriích 
(např. evidence návštěvníků, zajištění zabezpečovací-
ho a monitorovacího zařízení). 

 ■ Jak jsou kasina zdaňována a jsou zatížena 
rovněž místními poplatky, jako je tomu v pří-
padě poplatků za provoz herních automatů? 
Jestliže je kasino vlastněno zahraniční společ-
ností, zisk z kasina jde za touto společností ven 
ze země?
Provozovatelé sázkových her v kasinu (tzv. živých 
her a karetních turnajů v kasinu)  podléhají, kromě 
běžné daně z příjmu právnických osob ve výši 19 %, 
standardnímu odvodu ve výši 20 % z rozdílu mezi 
vsazenými částkami a vyplácenými výhrami, tedy 
z hrubého zisku loterijních fi rem, který plyne z provo-
zování živých her. V případě, že jsou v kasinu provo-
zována technická herní zařízení, např. typu výherních 
hracích přístrojů nebo interaktivních videoloterijních 
terminálů, pak je provozovatel povinen nad rámec 
20% odvodu odvést částku 55 Kč pro pevnou část 
dílčího základu odvodu, který se vypočítává za každé 
jednotlivé herní místo povoleného výherního hracího 
přístroje a jiného technického herního zařízení 
(tzv. za každou židličku).

 ■ Na základě čeho může kasino začít fungo-
vat?
Povolení k provozování loterií a jiných podobných 
her se vydá, jestliže je v souladu s jinými právními 
předpisy, nenarušuje veřejný pořádek a je zaručeno 
jejich řádné provozování. Kromě splnění obecných 
náležitostí pro provozovatele jakéhokoliv druhu 
loterií a jiných podobných her (forma společnosti, 
základní kapitál, složená jistota aj.) a doložení všech 
požadovaných příloh k žádosti o vydání povolení 
k provozování sázkových her v kasinu musí být 
případně vydané povolení v souladu s případně 
vydanou příslušnou obecně závaznou vyhláškou 

obce. Obec tedy prostřednictvím institutu obecně 
závazných vyhlášek reguluje provozování sázkových 
her v kasinu a jiných loterií a jiných podobných her 
na svém území, a vyjadřuje tak svůj regulační úmysl, 
kterým je poté Ministerstvo fi nancí v rámci správního 
řízení o vydání povolení vázáno. Nad to je obec 
účastníkem prvního správního řízení na adrese, kdy 
v rámci tohoto správního řízení může uplatňovat veš-
kerá svá procesní práva (vyjádření ve věci, podávání 
návrhů a jiných vyjádření nebo podání opravného 
prostředku proti rozhodnutí Ministerstva fi nancí). 

 ■ V poslední době Ministerstvo fi nancí ruší jím 
vydaná povolení k provozování loterií a jiných 
podobných her, např. videoloterijních terminálů, 
protože se tato povolení dostala do rozporu 
s obecně závaznými vyhláškami příslušných 
měst a obcí, které těmito svými vyhláškami 
zakázaly provozování sázkových  her, loterií 
a jiných podobných her na svém území. Ruší Mi-
nisterstvo fi nancí podobně rovněž některá svá 
dříve vydaná povolení k provozování kasin?
Ano, samozřejmě. Obec může dle § 50 odst. 4 
zákona o loteriích regulovat na svém území prostřed-
nictvím obecně závazné vyhlášky následující druhy 
loterií a jiných podobných her – bingo, výherní hrací 
přístroje, sázkové hry v kasinu, interaktivní loterijní 
terminály, lokální loterijní systémy a karetní turnaje. 
Pokud obec v obecně závazné vyhlášce reguluje také 
sázkové hry v kasinu, vztahuje se tato obecně 
závazná vyhláška i na tento druh sázkových her, 
a proto Ministerstvo fi nancí vede i správní řízení 
o zrušení povolení k provozování sázkových her 
v kasinu, pokud jsou v rozporu s příslušnou obecně 
závaznou vyhláškou obce. 

Právě v příhraničí podle 
Asociace společností 
provozujících casina téměř 
99 % návštěvníků kasin 
tvoří cizinci, zejména 
Němci a Rakušané.

MO_0615_vnitrek.indd   13MO_0615_vnitrek.indd   13 27.5.2015   9:20:5727.5.2015   9:20:57



červen 2015

K A U Z A

14

IL
U

ST
RA

Č
N

Í F
O

TO
: A

RC
H

IV

CO PŘINESE NOVELA ZÁKONA 
O LOTERIÍCH?
Ministerstvo fi nancí má již připravenou 
novelu zákona č. 202/1990 Sb., o loteriích 
a jiných podobných hrách. Novela má za 
cíl přinést vyšší příjmy do státního roz-
počtu z hazardních her, a proto se v nove-
le navrhuje zvýšit daňovou sazbu odvodu 
u všech her z 20 % na 25 %. Rovněž se má 
zdvojnásobit místní poplatek z technických 
herních zařízení. Z pohledu resortu je proto 
logické, že bude-li sazba zvyšována u všech 
her, dotkne se tato změna i kasin, potažmo 
veškerého hazardního odvětví v ČR.

Pokud jde o otázku řešení nelegálního 
hazardu, stát podle sdělení tiskového od-
dělení Ministerstva fi nancí využívá všech 
dostupných prostředků, jak právních, tak 
faktických v boji proti tomuto fenoménu. 
»Za Ministerstvo fi nancí lze tvrdit, že vyu-
žívá maxima, které oba prostředky nabízejí. 
Primárním předpokladem pro účinný stát-
ní dozor je však kvalitní legislativní úprava, 
která bohužel v současné době není vyho-
vující v rámci fungování jednotného vnitř-
ního trhu EU. Boj s nelegálními interneto-
vými hazardními hrami není proto účinný, 
když většina sídel provozovatelů těchto ne-
legálních her se nachází v rámci EU, « kon-
statuje resort fi nancí.

K otázce nelegálních provozoven (po-
tažmo obecně land-based hazardních her) 
ministerstvo uvádí, že nejvyšší efektivity 
není možno dosáhnout, pokud neexistuje 
účinný právní předpis umožňující funkční 
kontrolu. »Opět je nutno zkonstatovat, že 
veškeré otázky nelegálního provozování 
hazardních her budou zásadním způso-
bem vyřešeny až s příchodem nové legisla-
tivy, proto je nutno vyvinout veškeré možné 
úsilí, aby byla tato nová legislativní úprava 
přijata,« uzavřelo Ministerstvo fi nancí.

Tomáš Kment v této souvislosti uvádí, že 
současný návrh zákona zasáhne celý trh, 
jak se nově říká, »hazardního hraní«. Nyní 
je podle tohoto představitele Asociace spo-
lečností provozujících casina v ČR připra-
vena kompletní novela zákona včetně změ-
ny daní. Navíc existuje i poslanecký návrh 
Jana Volného, který pouze mění daňové 
sazby pro provozovatele, ale neřeší pod-
mínky podnikání. 

»Bohužel, podle našich informací je 
nový návrh zákona velice komplikovaně 
připravován a čekáme na jeho znění. Za 
důležité považuji především se podívat na 
problematiku hazardního hraní bez emocí 
a snahy získat politické body pro ty, kdo 
tvrdí že chtějí prosadit nulovou toleranci 
hazardu. Je třeba si uvědomit že za nabíd-
ku nemůže poptávka, ale touha lidí po ur-
čitém typu zábavy. Je pouze na zástupcích 
státu a obcí či měst, jak se k tomu postaví. 
Proč vylévat s vaničkou i dítě? Kamenná 
kasina mají na trhu svoje místo – a jestliže 
se podmínky pro provoz nastaví tak, aby je 
nikdo nemohl provozovat, začnou se stá-
le častěji objevovat černé herny. A ty pak 
nebude možné regulovat vůbec,« uzavírá 
prezident Asociace společností provozují-
cích casina v České republice.  ■

IVAN RYŠAVÝ

Jak dlouho kasino ve městě funguje? 
Co kasino městu přináší?
Má umístění kasina ve městě i nějaké nepříznivé dopady? 
 Kdyby v některém jiném městě posuzovali zájem příslušné společnosti provozovat 
tam kasino, co byste takovému městu na základě vašich zkušeností doporučili?
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Západočeská města Aš a Cheb by kasina tolerovala

Mgr. Dalibor Blažek, 
starosta města Aš: 

 Kasina v Aši fungují díky 
poloze na hranici od de-
vadesátých let. Za tu dobu 
některá zanikla, jiná nově 
vznikla.
V současné době a podle 
platného zákona přinášejí 
kasina městu zajímavý fi nanční profi t, který 
investujeme do kultury, sportu a prevence.
Kasina nikdy nevytvářela ve městě žádný pro-
blém. Problémy jsou naopak spjaty s fungováním 
heren, které město Aš ze svého území postupně 
vytlačuje. Na základě schválené koncepce má 
město Aš záměr herny zcela potlačit a provoz 
kasin povolit zejména mimo zastavěné území 
města (v případě Aše na hraničním přechodu).
Prověřil bych si společnost, která chce kasino 
vybudovat. Kolegů starostů bych se zeptal na 
zkušenosti s daným provozovatelem, protože 
ty mohou být různé. Obecně však kasino usiluje 
o jinou klientelu než herny, dbá na pořádek jak 
uvnitř, tak vně a pro obec může být zajímavé 
i z pohledu vytvoření řady zajímavě placených 
pracovních příležitostí.

Mgr. Daniela Seifertová, 
místostarostka města Cheb

 V samotném Chebu v sou-
časné době funguje jedno 
kasino, a to Casino Estor, 
které se nachází přímo 
v centru. Další je pak na 
Svatém Kříži, který pod 
Cheb spadá a leží v těs-
ném sousedství česko-německé hranice. První 
kasina v Chebu vznikla díky blízkosti Německa 
a z toho plynoucího přílivu turistů 

už na začátku 90. let minulého století. Z těch 
původních do dneška funguje pouze již zmíně-
né Casino Estor.
Přínosem je jednak přímý fi nanční profi t pro 
rozpočet města, který plyne zejména z video-
loterijních terminálů, jež vedle takzvaných 
živých her v kasinech rovněž fungují. Je třeba 
si uvědomit i to, že typickými návštěvníky kasin 
jsou především bohatší lidé, kteří obvykle ve 
městě utratí peníze i za další služby, takže je 
rádi vidíme.
V souvislosti s jedním kasinem jsme v Chebu 
před časem řešili problémy týkající se rušení 
veřejného pořádku a nočního klidu. Cheb 
v roce 2011 výrazně omezil provozní dobu 
heren, které musí zavírat už v 17 hodin. Tímto 
způsobem se město pokusilo vyřešit živelné roz-
šíření hazardu a s tím související problémy. Před 
přijetím omezující vyhlášky v Chebu fungovalo 
více než 70 heren, dneska jich je přibližně 20. 
Ukazuje se tedy, že omezení provozní doby 
zafungovalo. Výjimku z uvedené vyhlášky mají 
licencovaná kasina, byť i v nich se výherní hrací 
přístroje nacházejí. Gambleři se tak začali sta-
hovat do jednoho z chebských kasin a zároveň 
začaly zmíněné problémy. Město opakovaně 
jednalo s provozovatelem kasina, aby přijal 
opatření, která by problémům zamezila, 
a také městská policie začala na dění v okolí 
kasina ve zvýšené míře dohlížet. Díky tomu 
je tam nyní už klid.
Jsou kasina a »kasina«. Jednak ta klasická, 
která vypadají tak, jak si je většina lidí předsta-
vuje. Ruleta, black jack, dobře oblečení hosté… 
Pak ovšem také existují kasina, která jsou 
ve skutečnosti jen takovými lepšími hernami. 
Zatímco s těmi prvními problémy nebývají, 
a naopak mohou být pro město přínosem, 
druhý typ většinou nic pozitivního nepřináší.

ZÁSTUPCŮM DVOU MĚST JSME POLOŽILI ČTYŘI OTÁZKY:
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